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الملخص


إستهدف هذا البحث بصفة رئيسية دراسة المستوى المعرفى للزراع والمرشدين الزراعيين فى مجال حماية البيئة من التلوث بشعبية الجبل الأخضر بالجماهيرية العربية الليبية ، وقد إستخدم الاستبيان بالمقابلة الشخصية كأداة لتجميع البيانات البحثية وذلك مـن (120) مزارع مبحوث ، و(80) مرشد زراعى مبحوث يمثلون عينتى البحث ، وإستخدم فى تحليل البيانات البحثية كل من النسب المئوية ، والمتوسط الحسابى ، والإنحراف المعيارى ، ومعامل الإرتباط البسيط لبيرسون ، وتحليل الانحدار المتعدد ، وأسلوب تحليل الانحدار المتعدد المرحلى . 

وقد أوضحت النتائج البحثية أن غالبية الزراع المبحوثين (88.3%) ذوى مستوى معرفى منخفض ومتوسط فيما يتعلق بالممارسات المزرعية وغير المزرعية المؤدية لتلوث البيئة ، هذا وقد بينت النتائج أيضاً أن المتغيرات المستقلة الثلاثة التالية قد فسرت جميعها حوالى (41%) من التباين فى المستوى المعرفى للزراع المبحوثين للممارسات المزرعية وغير المزرعية المؤدية لتلوث البيئة ، وهذه المتغيرات هى : المستوى التعليمى للمبحوث، والمستوى التطلعى ، والتعرض لمصادر المعلومات الزراعية المتصلة بالبيئة .


أما فيما يرتبط بالمرشدين الزراعيين المبحوثين فقد أشارت النتائـج إلى أن غالبيتهم (72.5%) ذوى مستوى معرفى منخفض ومتوسط فيما يتعلق بنتائج الممارسات المزرعية وغير المزرعية للزراع المبحوثين المؤدية لتلوث البيئة ، وقد توصلت النتائج كذلك إلى أن المتغيرات المستقلة الستة التالية قد فسرت جميعها حوالى (52%) من التباين فى المستوى المعرفى للمرشدين الزراعيين المبحوثين فيما يتعلق بنتائج الممارسات المزرعية وغير المزرعية للزراع المبحوثين المؤدية لتلوث البيئة ، وهذه المتغيرات هى : السن، ومدة الخبرة بالعمل الإرشادى الزراعى ، والرضا الوظيفى ، والإلمام العام ، والتجديدية ، ونوع مصادر المعلومات ومدى الإستفادة منها .
ENGLISH ABSTRACT

A Study of Knowledge Level of Farmers and Agricultural Extension Workers on Environment Protection of

Pollution in Elgabal Elakhdar in Arab Libyan Jamahirya

Abo Zaid M. El-Habbal,  Mohamed El-Hossany M. 

and  Souzan Ibrahim El-Sharbatly

Dept. of Agric. Economics, Faculty of Agriculture (Saba Bacha), Alex. University

The main objective of this research was studying knowledge level of farmers and agricultural extension workers on environment protection of pollution in Elgabal Elakhdar in Arab Libyan Jamahirya, A questionnaire through personal interviews was used to collect data from (120) farmers, and (80) agricultural extension workers, representing research samples, percentages, arithmetic mean, standard deviation, simple correlation coefficient (Person), multiple regression analysis, and stepwise multiple regression analysis were used to analyze data.

The research results showed that the most of farmers (88.3%) had low and average level of knowledge related to the agricultural and non-agricultural practices leading to environment pollution, the multiple regression analysis indicated that the next three independent variables explained about (41%) from the variance in knowledge level of farmers of agricultural and non-agricultural practices leading to environment pollution, these variables were: educational level, ambition level, and exposure to agricultural information sources related to environment.

The results also revealed that the most of agricultural extension workers (72.5%) had low and average level of knowledge related to results of agricultural and non-agricultural practices of farmers leading to environment pollution, the multiple regression analysis showed that the next six independent variables explained about (52%) from the variance in knowledge level of agricultural extension workers related to results of agricultural and non-agricultural practices of farmers leading to environment pollution, these variables were: age, period of experience in agricultural extension work, occupational satisfaction, general knowledge, modernization, and sort of information sources.

* بحث مستخرج : عبد العزيز عبد الحميد عوض ختال ، دور الإرشاد الزراعى فى مجال حماية البيئة وصيانتها من التلوث بين زراع ومرشدى شعبية الجبل الأخضر بالجماهيرية العربية الليبية ، رسالة دكتوراه ، كلية الزراعة (سابا باشا) ، جامعة الإسكندرية ، 2006 .





